

8 Zusammenfassung

Anhand der Auswertung von 140 Ermittlungsakten von Ordnungsamt, Staatsanwaltschaft und Amtsgericht aus den Jahren 1987 bis 1993 erfolgt eine Darstellung der Praxis der Verfolgung von Tierschutzgesetzverstößen in einer Großstadt Baden-Württembergs.

Die Verfahren sind tabellarisch dargestellt. Die Ergebnisse sind in Graphiken und Tabellen zusammengefasst.

Ein Täterprofil wird erstellt; die Tatausführungen werden geschildert. Besonderheiten der nach Landesrecht geregelten Durchführung des Gesetzes und deren Wirksamkeit werden untersucht.

Mit Hilfe der Verfahrensentscheidungen wird der Gesetzestext auf seine Anwendbarkeit und Praktikabilität hin geprüft.

Die meisten tierschutzrelevanten Vorgänge ereignen sich im Bereich der Haustierhaltung; das am häufigsten betroffene Tier ist der Hund.

Die Täter sind in der Mehrzahl männlich (71,5 %) und befinden sich zumeist in der Altersgruppe der 22 bis 30jährigen (38,5 %).

Die räumlich und personelle Trennung von Ermittlung und Ahndung im Bereich der Ordnungswidrigkeiten erweist sich als unpraktisch und mindert die Effektivität der ansonsten leistungsfähigen Durchführung durch Ordnungs- und Veterinäramt.

Die vage ausgedrückten und kaum beweisbaren Tatbestandserfordernisse des § 17 TSchG schaffen eine Rechtsunsicherheit und verhindern in vielen Fällen eine wirkungsvolle und angemessene Rechtsprechung.

9 Summary

Katrin-Désirée Kieser

Analysis of the judicial inquiries because of offences against the animal protection law in a large city of Baden-Württemberg in the form of an example of the town area of Mannheim during the period from 1987 until 1993

Based on the evaluation of 140 investigation files of the Regulatory Office, the Office of the Public Prosecutor and the Inferior Court a representation is ensued of how the prosecution of offences against the animal protection law is put into practice in a large city of Baden-Württemberg during the period from 1987 until 1993.

The proceedings are described in form of tables; the results are summarized in form of illustrations and tables.

A profile of the perpetrators is given; the performances of the offences are described.

Particularities of the law enforcement, which is ruled by the Lands of the Federal Republic of Germany, and the efficiency are analysed.

With the help of the case decisions the tenor of the law is examined as for its applicability and its practicability.

Most of the incidents concerning the protection of animals happen in the field of pet keeping; the most afflicted with animal is the dog.

The perpetrators are mostly male (71,5 %) and at an age between 22 and 30 years (38,5 %).

The spatial and personal separation of investigation and case decision in the field of offences against § 18 animal protection law turns out to be unpractical and reduces the efficacy of the enforcement by the Regulatory Office and the Veterinary Office.

The inaccurate and hardly provable requirements of the facts of the case of § 17 animal protection law result in a judicial uncertainty and in many cases prevent an efficient and adequate jurisdiction.